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Vanuit het geloof in de podiumkunsten en het verlangen het publieke belang ervan terug te veroveren 
fuseren Ro theater, Rotterdamse Schouwburg en Productiehuis Rotterdam tot een nieuw stadstheater: 
Theater Rotterdam. Acteursgroep Wunderbaum is de eerste alliantiepartner. Centraal staat het verbond 
tussen programmeren, produceren en het ontwikkelen van talent, een combinatie van functies die 
uniek is in Nederland. Samen geloven wij dat dit het antwoord is op de grootstedelijke dynamiek, de 
vernieuwing van het theater en het verlangen naar meer en ander publiek.

Mooie zin, zegt Hannie Hulst al tig jaar werkzaam op de administratie van de Rotterdamse 
Schouwburg, maar hoe leg ik het uit aan de groenteboer? Voor de niet-Rotterdammers onder u; als 
Marco Vreugdenhil van de Fruit & Groenten “Speciaalsmaak” aan de Karel Doormanstraat hier om de 
hoek, het verhaal niet begrijpt, dan ben je verloren. Het familiebedrijf is een belangrijke, zo niet de 
belangrijkste verbindingsofficier in de buurt … met gehaktballen als het best lopende product. 

Welk verschil gaan we dan maken ten opzichte van de huidige samenwerking? Wat wordt onze 
speciaalsmaak? Allereerst krijgen onze voorstellingen meer context. Doordat er een continu gesprek is 
tussen theatermakers, regisseurs, collectieven, de dramaturgie én de programmeurs, kunnen langere 
lijnen worden getrokken, inhouden met elkaar in verband gebracht of juist scherp gecontrasteerd. 
De onderliggende drijfveren van kunstenaars kunnen in een breder perspectief geplaatst. Hun vertoog 
krijgt meer impact; hun voorstellingsvermogen verbinden we met een breder debat en mogelijk aan 
andere partners en collega’s in het vak. Theater Rotterdam mist het theater in het publieke debat en 
creëert zelf de voorwaarden daartoe. 

Als we kijken naar de presentatiefunctie. De huidige schouwburg programmeert theater uit het 
hoogste kwaliteitssegment, maar verdwijnt daar soms ook achter. Door de dramaturgie centraal te 
stellen wint het huis aan identiteit, aan zeggingskracht. Door de twee polen van het vak - het maken 
en het tonen van theater- onder één visie te brengen, ontstaat er ruimte voor het proces daartussen.  
En het is precies die ruimte, die luwte, die kansen schept, met name voor het ontwikkelen van talent 
en het engageren van nieuwe publieksgroepen. Maar ook voor onderzoek en voor de ontwikkeling van 
nieuwe ‘playgrounds’ en educatie. Zowel in de talentontwikkeling als de publiekswerking streven we 
een integrale aanpak na. Een beginnende theatermaker kan zich bekwamen in verschillende aspecten 
van het vak en zal vanuit verschillende perspectieven op het vak bevraagd en ondersteund worden 
en wordt vooral gestimuleerd dit traject zelf vorm te geven. Je kunt discussiëren met Johan Simons, 
documentair theater leren maken van Marjolijn van Heemstra, de essentie van het collectief ontdekken 
bij Schwalbe, van de toneelmeesters de wetten van de grote zaal in de vingers krijgen of sessies 
bijwonen van de lichtontwerpers die hier hun eigen denktank hebben.

Voor het publiek geldt in feite hetzelfde: ook zij kunnen op meerdere plekken instappen, zich 
ontwikkelen en inhoud aanbrengen. Doordat we eigenaar zijn van de gehele ‘productieketen’ 
kunnen we hen veel intensiever en preciezer meenemen in het proces van creatie en selectie. 
Soms informerend, soms intensief participerend. Denk aan de enorme kring van vrijwilligers die 
Wunderbaum en Schwalbe om zich heen hebben georganiseerd, en aan de manier waarop ze 
voorstellingen zelf mee vormgeven.

We merken in de dagdagelijkse praktijk dat het publiek smeekt om inhoud. Inleidingen en educatieve 
programma’s worden zeer goed bezocht. Er is een tegenbeweging tegen het kortademige, er is een 
vraag die de samenleving aan ons stelt, net als aan de wetenschap en die groeit met de dag.



De meeste gezelschappen zullen onderschrijven dat openbare repetities vaak eerder uitverkocht zijn 
dan de première. Mensen willen gegidst worden, bij de hand genomen, deelgenoot gemaakt worden 
van het proces. 

Niet alleen in de kunst. Sla maar eens kookboek open van Yotam Ottolenghi, elk recept krijgt belang 
doordat hij vertelt van wie hij het heeft gekregen, waar hij het proefde, welke discussies er in de keuken 
over zijn gevoerd. Of bekijk de inleiding van zijn laatste boek: hij leidt je rond door zijn keuken, legt 
uit welke medewerker waar staat en waarom. een prachtig staaltje story-telling. Er liggen hier enorme 
kansen voor de kunst. Plenty. More Plenty.

En er liggen ook kansen om te agenderen als zowel de productie als de distributie, om het maar even 
heel zakelijk te zeggen, in eigen hand liggen. Neem de vluchtelingenproblematiek. Op een enkele 
uitzondering na wordt het debat niet in het theater gevoerd. En als het geagendeerd wordt, gebeurt 
het vaak incidenteel. Het theater kan zijn vitale en krachtige rol onvoldoende spelen omdat het is 
verworden tot een logistieke operatie. Elke uithoek van het land wordt bereisd om in hier & nu het 
publiek te ontmoeten, maar ondertussen zien we het werkelijke hier & nu wegsijpelen in planningen 
die minstens anderhalf jaar op voorhand worden dichtgetimmerd. Ik chargeer, maar bureaucratie 
en een achterhaalde logistiek sluiten een op de tijd aangesloten en op de tijdsgeest vooruitlopende 
theatersector uit, die zodoende nauwelijks de publieke opinie beïnvloedt. 

Robbert Dijkgraaf sprak in zijn Paradisolezing 2015: ‘Tijdens de industrialisatie van de 19e eeuw  
nam de wetenschap een andere weg en bouwde een imposante infrastructuur van universiteiten, 
laboratoria en academies, die het belang van onderzoek beschermen en uitdragen. Deze gesloten 
schil van instituties schept juist de open ruimte om vrij te denken en diep te graven. Het stelt de 
wetenschap in staat vele maatschappelijke rollen te spelen zonder intellectuele samenhang te 
verliezen.’

Een dergelijk processen koesterend instituut hebben we voor ogen als we het hebben over Theater 
Rotterdam. Een open instituut, maar wel een instituut omdat het ons in staat zelf de spelregels te 
bepalen en op sommige vlakken de gure wind buiten de muren te houden.  Enerzijds pak je een 
beschermende rol anderzijds ben je als instituut een koppelstuk naar de maatschappij. Misschien 
is niet open, maar transparant een beter woord. Alleen is transparant als een woord zo sleets 
geworden dat het zaken eerder ondoorzichtig maakt dan doorzicht biedt, daarom probeer ik die 
doorlaatbaarheid via twee citaten invoelbaar en voorstelbaar te maken. 

Dramaturge Marianne Van Kerkhoven zei in haar State of the Union in Het Theaterfestival 1994:
‘Er bestaat voor mij zoiets als een kleine en een grote dramaturgie en hoewel mijn voorkeur vooral 
uitgaat naar de kleine, dat wil zeggen de op mensenmaat te vatten dingen, wil ik het hier toch hebben 
over de grote dramaturgie. Omdat het nodig is. Omdat het vandaag, denk ik, heel erg nodig is. De 
kleine dramaturgie zouden we kunnen omschrijven als dat veld, die structurele kring, die in en om een 
productie ligt. Maar een productie leeft door haar wisselwerking, door haar publiek, door wat er ook 
buiten haar kader gebeurt. En rond de productie ligt het theater en rond het theater ligt de stad en 
rond de stad zo ver we kunnen zien ligt de hele wereld en zelfs de hemel met zijn sterren. De wanden 
die deze kringen met elkaar verbinden zijn van huid, ze hebben poriën, ze ademen.’ 

En met deze woorden van Johan Simons slaan we tenslotte een brug naar organisatie van Theater 
Rotterdam: ‘Ik heb het droombeeld van een theater in glas. Het staat midden in de stad, aan de 
rand van een groot plein. Als je op straat voorbijloopt, kan je naar binnen kijken en zien hoe er 
wordt gerepeteerd. Er werken acteurs, muzikanten, regisseurs, beeldend kunstenaars, choreografen. 
Stadsbewoners komen naar binnen, eigenen zich de ruimte toe, voelen zich mee verantwoordelijk 
voor wat er gemaakt wordt. Het theater van glas is een theater van vele disciplines, van verrassende 



verbindingen tussen kunst en maatschappij, van vele talen. De groepen en makers die hier werken, 
vormen een cluster van kristallen: soms klitten ze samen, werken ze aan een groot gezamenlijk project, 
dan weer spatten ze uit elkaar en maken ze eigen producties, allemaal met eigen kleuren, elk op een 
andere plek in het theater en in de stad.’ 

Hoe organiseren we de grote dramaturgie en het cluster van kristallen? Door te kiezen voor een uniek 
stadstheatermodel: we hebben geen gezelschap met een acteursensemble in het centrum, maar een 
gezelschap van theatermakers en groepen: namelijk  Boogaerdt/VanderSchoot, Johan Simons, Erik 
Whien, Davy Pieters, Pieter Kramer en Marjolijn van Heemstra en Wunderbaum natuurlijk dat geheel  
op zichzelf staat.

Gezamenlijk vormen ze een cluster van kristallen. Allemaal hebben ze een eigen unieke vorm, maar 
samen is het een kleurrijk, veel kantig, robuust, geheel. Ze zijn met elkaar verwant, delen een interesse 
in maatschappelijke thema’s, in vormvernieuwing en in vakmanschap. Velen van hen hebben met 
elkaar samengewerkt of koesteren plannen in die richting. Individueel zijn het eigenzinnige talenten, 
in wiens verdere ontwikkeling we vol vertrouwen investeren. Zij vormen de artistieke familie van 
Theater Rotterdam. 

Rond deze groep van makers en groepen bevindt zich een nog een cirkel van kunstenaars: onze 
partners, autonome groepen die onafhankelijk functioneren, maar wel verwant zijn met Theater 
Rotterdam, met wie we in velerlei vorm coproduceren, en die bij ons in première gaan en ook deels 
kantoor houden. Ook zij beschikken over een uniek artistiek profiel en een internationale uitstraling.  
Ze complementeren het programma met hun producties en met hun volstrekt aparte blik op de 
wereld. Deze makers zijn: Lotte van den Berg, WArd/waRD van Ann Van den Broek, Schwalbe, Urland en 
Back Bone van Alida Dors.

Om dit alles in goede banen te leiden zijn er vier artistieke platforms:
• Bianca van der Schoot leidt het platform Makers & Innovatie  

waar nieuwe vormen van theater worden ontworpen;
• Tanja Elstgeest leidt het platform Talentontwikkeling; met nieuwe theatermakers  

wordt in een meerjarige samenwerking een eigen artistiek pad ontwikkeld;
• Johan Simons draagt de verantwoordelijkheid voor het Europees platform  

tussen NTGent, Schauspielhaus Bochum en Theater Rotterdam;
• Walther van den Heuvel leidt het platform Programmering en draagt  

verantwoordelijkheid voor een artistiek hoogwaardige programmering  
en een cultuurmaatschappelijke (rand)programmering.

Ik voel me zeer bevoorrecht als  artistiek directeur deze vier artistiek leiders te bevragen en te 
stimuleren de impact van het theater te vergroten, en doe dat vanaf 2017 samen met driekoppige 
directie, die nu nog ‘ under construction’ is, zoals wel meer facetten van Theater Rotterdam. Hetgeen 
eigen is aan ‘first movers’ in een bestel. Vandaar dat ik nu het woord geef aan de artistiek leiders en 
theatermakers, collectieven en regisseurs die Theater Rotterdam rijk is, om de beweging zichtbaar te 
maken.

Mijn opdracht is in alles (zoals David Lan van de Young Vic in Londen mij leerde) de ‘real conversation’ 
te entameren, binnen de muren maar vooral buiten de muren van onze huizen om zo de stem van 
de kunst in het krachtenveld van economische, politieke, ecologische, sociale, religieuze, culturele 
bewegingen sterker te laten klinken.


